
ÒLa poma ha deixat de ser fruita de temporadaÓ

Jaume Armengol aquesta setmana passada, a

Fruct�cola Empord� MANEL LLADî.

Jaume Armengol �s el nou president del Consell Regulador de la

Indicaci� Geogr�f ica Protegida (IGP) Poma de Girona, i ara t� com

a principals objectius mantenir el lideratge de la poma gironina

ÐÒsom reconeguts mundialment i tenim prestigiÓÐ i donar-la a

con�ixer m�s en lÕ�mbit local ÐÒcreiem que el client de proximitat no

la coneix prouÓÐ. LÕIGP Poma de Girona est� formada per tres

centrals fruct�coles que treballen conjuntament per ser m�s for tes

comercialment i vendre fruita de qualitat.

Ha estat escollit nou president de lÕIGP Poma de Girona. Qu� el va motivar accedir a la presid�ncia?LÕIGP Poma

de Girona est� representada per les tres empreses que produeixen i comercialitzen la poma gironina, que s�n

Girona Fruits, que t� la seva seu a Bordils; Giropoma Costa Brava, dÕUll�, i Fruct�cola Empord�, a Sant Pere

Pescador, de la qual jo soc el vicepresident. Vam prendre la decisi� que la presid�ncia duraria quatre anys i que

aniria fent rotacions entre les tres empreses que formen par t de Poma de Girona. Fa nou anys el president va ser

Venanci Grau, de Giropoma; aquests darrers quatre anys, que al f inal per la pand�mia en van ser cinc, va ser

Lloren� Frigola, per Girona Fruits, i aquest any ha tocat a Fruct�cola Empord�.Vost� �s productor de poma?S�.

Formo par t dÕuna empresa familiar que es dedica a la producci� de poma des de fa m�s de seixanta anys que es

diu Fruct�cola Armengol. El pare va plantar els primers arbres el 1960. Soc soci de Fruct�cola Empord� i hi por to

a comercialitzar la meva fruita. El 2002 vaig entrar a formar par t del consell dÕadministraci� amb el c�rrec de

secretari, i ara fa dos anys vaig passar a ocupar el c�rrec de president. Ara som una SL i en formem par t una

quinzena de socis.En qu� es diferencien les tres empreses?Giropoma Costa Brava i Fruct�cola Empord� som ara

dues SL i Girona Fruits, una cooperativa. A par t dÕaix�, en res m�s. Som tres centrals que ens dediquem a

comercialitzar la fruita que est� sota el paraigua de lÕIGP Poma de Girona, que �s una cer tif icaci� de qualitat.

Produ�m diferents varietats de poma, totes molt arrelades al territori.La consellera Teresa Jord�, en un acte que

es va fer en una resid�ncia de gent gran, va assegurar que les pomes de Girona eren les millors de Catalunya.Els

productors gironins fa molts anys que fem molt bona feina. Poma de Girona �s reconeguda per la seva innovaci�,

i els productors sempre anem tots a lÕuna amb qualsevol innovaci� o criteri que sur ti. Per posar-te un exemple,

en el tema de les asseguradores, Poma de Girona va ser pionera perqu� el cent per cent de la producci� sempre

ha estat assegurada. No hem sigut reticents a res, qualsevol novetat i millora que sur t ens hi tirem. Estem en una

zona privilegiada, i aix� ja ho va dir la consellera, perqu� tenim el Mediterrani i els Pirineus a tocar i tenim un

clima immillorable per a la producci� de poma. Dins la pen�nsula Ib�rica som molt reconeguts per la qualitat de la

nostra fruita, i sempre estem inver tint en qualsevol sistema o tecnif icaci� per tenir la m�xima qualitat. Fins i tot

els por tuguesos ens venen a visitar per veure com produ�m la poma.I vau ser dels primers a posar malles per

protegir la fruita?Correcte. Els productors gironins vam ser els primers. Ara, pr�cticament no queda cap

plantaci� de fruita que no tingui malles. No tant per les pedregades, sin� per la tramuntana, perqu� rasca molt la

pell de la poma i aix� provoca que la fruita passi a ser de segona. La introducci� de malles fa que la fruita no es

bellugui i tingui la pell m�s f ina, i aix� no tenim tantes minves. A m�s, hem notat que amb malles la fruita no queda

tan cremada pel sol, sobretot en �poques de molta calor.LÕIGP tamb� treballa conjuntament amb lÕInstitut de

Recerca i Investigaci� de Tecnologia Agroaliment�ries (IRTA)?Cada central comercialitzadora t� els seus

t�cnics, que estan coordinats pel centre experimental Mas Badia. Es reuneixen molt sovint, i qualsevol novetat i

incid�ncia que pugui sor tir la comenten i hi busquen solucions. I els productors la seguim.Com a president, quins

s�n els objectius principals que sÕha marcat?Continuar la feina de lÕanterior president mantenint el lideratge de la

poma i fer-la con�ixer en lÕ�mbit local, perqu� ens hem dedicat molt a promocionar la nostra fruita



internacionalment per� al f inal el consumidor proper no sap que produ�m. Seria interessant explicar al

consumidor f inal tota la feina que fan la vuitantena dÕexplotacions familiars que hi ha a lÕIGP, que fan una feinada

tit�nica. Voldr�em fer com han fet els cellers de la DO de lÕEmpord� amb el vi, per exemple, que han ober t les

seves instalálacions a la gent i els han explicat qu� fan i quin resultat nÕobtenen. Nosaltres tamb� haur�em

dÕarribar a aquest punt, perqu� ara per ara el gruix de consumidors nom�s coneixen la poma groga, la vermella

farinosa que ara ha deixat de ser-ho perqu� la treballem molt b�, i potser alg� coneix tamb� la fuji o la pink lady,

per� molt pocs. Per� en canvi, Poma de Girona t� una diversitat de varietats per a tots els gustos de

consumidors. Si vols una poma dol�a amb un punt dÕacidesa, hi �s; si en vols una de m�s sucosa, cruixent i

gustosa, tamb�; una que faci molta olor, m�s consistent i no tant de suc, tamb� existeix. Tenim la fuji, que �s molt

dol�a; la granny smith, que �s molt �cida i que tothom lÕassocia amb amanides, per� si fas un menjar copi�s te la

menges i et neteja la boca. Hi ha pomes per a tothom.I com ho heu de fer per donar-ho a con�ixer?Aquest �s el

gran dilema i un gran repte. �s dif�cil, perqu� nosaltres som explotacions petites. Demanar a les fam�lies que

obrin por tes i es vulguin explicar �s complicat, o que les tres centrals facin visites guiades, ara amb la covid i

amb tot el tema de riscos laborals, tamb� �s dif�cil.Per� si els productors de vi que tamb� s�n petits, ho poden

fer, vost�s tamb� ho podrien intentar?S�. �s cer t, tot �s proposar-sÕho. Seria un canvi de concepte, perqu� una

cosa �s fer de productor i dedicar-se exclusivament a les pomes, i lÕaltra �s que, a m�s a m�s, hagis de muntar

experi�ncies a casa teva per al consumidor. Per� tenim clar que no pot ser que alg� que visqui al mateix territori

on es produeixen les pomes no ens conegui. Volem que el consumidor que vagi a la botiga i vegi les nostres

pomes, les vulgui comprar.Tots els productors poma de la demarcaci� formen par t de lÕIGP?No. Calculem que

entre un 10% i un 15% dels productors de poma gironins no hi s�n. Per� les por tes s�n ober tes per a tothom qui

ho vulgui. El que passa �s que el petit productor ja t� el seu client i tota la seva producci� de pomes, venuda. Si

entra a lÕIGP haur� de fer un canvi de mentalitat amb par ticipacions i un servei t�cnic al darrere molt exigent.

Nosaltres per vendre a les grans super f�cies ens fan passar cer tif icacions molt estrictes, i aix� per a un de petit

�s molta feina.En lÕacte simb�lic de la collita de la primera poma que es va fer a lÕagost es va dir que Poma de

Girona arribava a un 20% de la producci� de tot lÕEstat i a un 30 o 35% de la catalana. Aix� vol dir que

sÕincrementa la producci�?Poma de Girona t� tend�ncia a lÕal�a. Les explotacions miren dÕanar agafant m�s

super f�cie. Tamb� sÕha millorat en el tema de la conducci� dels fruiters, que fa que siguin m�s productius i m�s

intensius. Ens regim per aix�, perqu� fer una poma de qualitat baixa, el que seÕn diu de segona, no ens sur t a

compte, i per tant aboquem els m�xims esfor�os perqu� tota la producci� sigui de primera qualitat.La poma que

sÕimpor ta fa mal al productor giron�?Quan hi ha demanda el mercat sÕomple de varietats dÕaltres pa�sos. LÕEstat

espanyol vol pomes de calibre gran i, en canvi, al consumidor franc�s, alemany o itali� els agrada pomes m�s

petites; per aix� quan aquests pa�sos tenen lÕopor tunitat de colálocar les peces grans a Espanya, ho fan. I aix�

provoca que el productor catal� i espanyol no pugui apujar el preu de la fruita. Parlem de c�ntims, simplement,

per� per al productor aquests cinc c�ntims de m�s poden fer-li m�s viable lÕexplotaci�.Aquest any hi ha hagut

una poma molt sana?Ha sigut un any amb poca pluviometria a lÕestiu, i per aix� no hem tingut problemes de

fongs. Per� tamb� hem tingut malalties als camps perqu� fa molt temps que estem molt ben assessorats pel

servei t�cnic i prevenim amb sistemes alternatius. Ara tenim un conf licte ober t amb el bernat marbrejat, del qual

tot just ara es comencen a veure els primers individus als camps. Estem donant molta informaci� als productors

perqu� vagin molt aler ta, ja que ara el bernat es refugia a les casetes i magatzems, i hem dÕestar-hi molt a sobre.

S�n plagues que sur ten de la globalitzaci� i el transpor t, i els serveis t�cnics hi estan molt a sobre perqu� no

vagin a m�s.En un m�n tan global vost�s reivindiquen els productes de proximitat, per� en canvi tamb�

expor ten?El m�n �s molt global i �s molt f�cil comprar a fora, i aix� fa que el que tinguis a prop perdi el seu valor.

A lÕEstat espanyol som def icitaris de fruita, i sobretot de poma, per� en canvi ens veiem obligats a expor tar

poma perqu� el consumidor de casa no est� acostumat a comprar calibres petits. Les nostres produccions al

camp produeixen pomes de diferents calibres, i les que no volen aqu� les venem a Anglaterra, a lÕAr�bia Saudita,

a Sud-am�rica o al Canad�. La sor t que tenim �s que la poma ha deixat de ser fruita de temporada.I aix� �s

perqu� sÕemmagatzema en cambres?En un dels molts viatges que fem hem apr�s com conservar la fruita sense

que aquesta perdi qualitat, fermesa i sucres. Hem fet grans inversions amb unes neveres gegants que el que fan

�s jugar amb lÕoxigen de la poma. La poma �s un �sser viu, i quan la collim no la deixem morir, sin� que li



controlem la respiraci� i la deixem latent amb lÕoxigen molt baix i sense cap mena dÕaplicaci� de producte. �s per

aix� que ara ja tenim poma tot lÕany, perqu� tant els productors com les centrals hem fet un esfor� tit�nic per

inver tir en tecnologia.Fa molts anys que sÕest� estudiant per trobar una varietat de poma gironina. Hi ha alguna

varietat?Fa molts anys que des de Poma de Girona estem dins un projecte que es diu Fruit Futur, en qu� es

dediquen a fer encreuaments de varietats per trobar una poma que sÕadapti al territori i tingui una qualitat

excelálent. I aix� es fa des de lÕestaci� experimental de Gimenells de lÕIRTA, on a par tir dÕuns par�metres que vam

marcar sÕhan fet encreuaments per trobar la poma ideal. Tot aix� �s un proc�s molt llarg. Potser ara ja deu fer

uns quinze anys que va comen�ar tot plegat. Ara, per�, sembla que ha sor tit una poma que ja ha passat diferents

processos de color i gust, i que els arbres que posteriorment es van plantar a Mas Badia tamb� han donat bon

resultat perqu� sembla que sÕadapta b� al territori i al clima i �s productiva. El proper pas �s plantar en una f inca

comercial. Si sur t b�, aquesta varietat sÕha de multiplicar.Aix� ja sembla proper no?Queda temps perqu� es

pugui comercialitzar. A m�s, perqu� sur ti rendible aquesta nova varietat sÕhauria dÕobrir a tot el m�n. Encara sÕha

de pensar un nom per� ens agradaria que hi sor t�s el nom de Girona en algun lloc.
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